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2024 ACLT ANNUAL GENERAL MEETING 
Meeting minutes
May 22, 2024 at 3:30pm EST 
Meeting hosted on the electronic platform: ZOOM
	Meeting called by (chair): 
Attendees:
	Max Fritz, Chair
34 voters (including proxies), see Appendix A for full list.


1. Opening
· Welcome and Introductions: Meeting was called to order at 3:33pm EST. Max Fritz welcomed attendees and acknowledged the contributions of ACLT members. Brice reiterated the welcome in French.
· Land Acknowledgement: Joaquin delivered a land acknowledgment, expressing gratitude for the traditional Indigenous territories across Canada.
· Verification of Quorum: Participants were asked to put their full name and organization in the chat to confirm quorum. See Appendix A for a list of those in attendance. Renata confirmed that a quorum was present.
· Approval of Agenda: 
Motion to approve the agenda as presented. Moved by Courtney Baker from The Couchiching Conservancy, seconded by Dave Hillary from American Friends of Canada Conservation. All in favour. Approved.

· Approval of previous AGM Minutes:
Motion to approve the minutes from 2022 AGM and 2023 SGM as presented. Moved by Sheila Campbell from Edmonton and Area Land Trust. Seconded by Tim Ennis from Comox Valley Land Trust. All in favour. Approved.

No comments or addition to the agenda
[bookmark: _Hlk168409446]
2. Business arising
· There were no matters arising from the previous meeting.
3. Treasurer's report
· Financial Statements: The financial statements for 2023 were presented, highlighting a successful year with increased assets and a strong financial position. 
Motion to approve the financial statements. Moved by Bill Lougheed. Seconded by Stephen Woodley. All in favour. Approved.
· Appointment of Accountants: Dale Matheson Carr-Hilton Labonte LLP was proposed to be appointed as accountant for 2024. 
Motion to appoint Dale Matheson Carr-Hilton Labonte as accountants for 2024. Moved by Bill Lougheed. Seconded by Dave Hillary. All in favour. Approved.
4. By-Law Changes Approval
· By-law changes were made in order to ensure compliance with the Canada Not-for-Profit Corporations Act and to address inconsistencies. Changes were made in sections 2.01, 4.07, 5.02 and 5.03.
Motion to approve the By-Law changes. Moved by Tim Ennis. Seconded by Smera Sukumar. All in favour. Approved.
5. Nominations and Election of New Trustees
· The board thanked Bianca for her contributions, support and representation of the Maritime land trust community. The Board selected Bonnie Sutherland to represent the Maritimes on the ACLT board.
Motion to approve Bonnie Sutherland to the Board of Directors of the Alliance of Canadian Land Trusts. Moved by Melissa Cameron, Island Nature Trust. Seconded by Bill Lougheed, Georgian Bay. All in favour. Approved.
6. Executive Director's (ED) Report
· ACLT had multiple achievements in 2023 which include becoming a charitable organization, engaging with land trusts across Canada, and representing the community in national coalitions.
· A Special General Meeting was held in August, where voting members accepted renaming the ACLT with a bilingual name and updating the organization’s purposes.
· Ongoing projects were highlighted, such as the development of an online tool for tracking standards and practices, the Municipal Protected Areas Program, the Land Trust Starter Guide, and a national survey of land trusts.
· The current priority is developing funding proposals and advocating for increased government support for land trusts.
· Significant Activities: Many meetings to strengthen partnership with NCC, DUC, CLC, WHC, Nature Canada, and the Green Budget Coalition.
· Indigenous Relations Working Group (IRWG): 
· [bookmark: _Hlk168438208]The IRWG was established in January 2023 to develop recommendations on Indigenous engagement, apply an Indigenous lens on programs and leadership, and provide support to the land trust community in reconciliation. 
· Projects include ACLT’s statement on Indigenous conservation and engagement, relationship-building with Indigenous communities and Indigenous-led land trusts.
· Projects also include the development of resources, guides, and training to support Indigenous-led conservation initiatives and established land trusts in fostering meaningful relationships.
· Land Trust Conservation Fund: ACLT is working with WHC, providing recommendations on the administration of the LTCF and offering presentations to WHC staff so that they may better understand land trust’s work. ACLT also advocated for the future of the LTCF beyond 2026.
· Canadian Land Trust Standards and Practices Online Tool: Developed in collaboration with LTABC, OLTA, and RMN, this tool will track progress in accordance with the 2019 Canadian Land Trust Standards and Practices.
· Municipal Protected Areas Program: ACLT, along with partners (Nature Canada, LTABC, and RMN, Wildlands League, NatureBC, and Nature Ontario), conducted a survey of land trusts and published a guide outlining conservation options for Municipalities. Research is ongoing on tax incentives and Indigenous relations with municipalities.
· ACLT National Survey of Land Trusts: A national census survey was conducted in the fall of 2023 to collect baseline data about land trusts' properties, stewardship activities, memberships, volunteers, governance structures, human resources, funding, and preferences for programs and tools.
7. New Business
· Ecological Gift Program: A discussion was initiated about the Ecological Gift Program, with some members expressing interest in exploring its potential for improvement. Stephen Woodley suggested contacting Renata to discuss this further. Guy Greenaway, Nerys Poole, Melissa Cameron, Tim Ennis and Colette Labrecque-Riel also showed interest. This will be explored in more detail closer to August.

Motion to ratify the actions of the ACLT Board of Directors over the past year. Moved by Courtney Baker, Couchiching. Seconded by Melissa Cameron, Island Nature Trust. All in favor. Approved
8. Adjournment
· The meeting was adjourned at 4:13pm EST.
Please note that this is a summary of the meeting based on the provided agenda, speaking notes, and minutes. Some details may be omitted or paraphrased.
Drafted by: Joaquin Riesgo 
Approved for circulation by: Renata Woodward 

2024 ACOC ASSEMBLÉE GÉNÉRALE ANNUELLE
Procès-verbal de la réunion
22 mai 2024 à 15h30 HNE
Réunion tenue sur la plateforme électronique : ZOOM
	Convoquée par (président) :
Participants :
	Max Fritz, Chair
34 votants (y compris les procurations). Voir Annexe A pour la liste complète.


1. Ouverture
· Bienvenue et présentations : La réunion a été ouverte à 15h33 HNE. Max Fritz a souhaité la bienvenue aux participants et a reconnu les contributions des membres de l'ACLT/ACOC/ACOC. Brice a réitéré les bienvenues en français. 
· Remerciement territorial : Joaquin a prononcé un discours de remerciement territorial, exprimant sa gratitude pour les territoires autochtones traditionnels à travers le Canada. 
· Vérification du quorum : Les participants ont été invités à indiquer leur nom complet et leur organisation dans le chat pour confirmer le quorum. Voir l'annexe A pour la liste des personnes présentes. Renata a confirmé qu'il y avait quorum. 
· Approbation de l'ordre du jour : 

Motion d'approuver l'ordre du jour tel que présenté. Proposée par Courtney Baker de The Couchiching Conservancy, appuyée par Dave Hillary de American Friends of Canada Conservation. Tous en faveur. Approuvé.

· Approbation du procès-verbal de l'AGA précédente : 
Motion d'approuver le procès-verbal de l'AGA 2022 et de l'AGE 2023 tels que présentés. Proposée par Sheila Campbell, Edmonton and Area Land Trust. Appuyée par Tim Ennis, Comox Valley Land Trust. Tous en faveur. Approuvé.
Aucun commentaire ou ajout à l'ordre du jour
2. Affaires découlant
Il n'y avait aucune question découlant de la réunion précédente.
3. Rapport du trésorier 
· États financiers : Les états financiers pour 2023 ont été présentés, soulignant une année réussie avec une augmentation des actifs et une solide situation financière. 
Motion d'approuver les états financiers. Proposée par Bill Lougheed. Appuyée par Stephen Woodley. Tous en faveur. Approuvé.
· Nomination des vérificateurs : Dale Matheson Carr-Hilton Labonte LLP a été proposé pour être nommé vérificateur pour 2024.
Motion de nommer Dale Matheson Carr-Hilton Labonte comme vérificateur pour 2024. Proposée par Bill Lougheed. Appuyée par Dave Hillary. Tous en faveur. Approuvé.
4. Approbation des modifications aux règlements administratifs
Des modifications ont été apportées aux règlements administratifs afin d'assurer la conformité avec la Loi canadienne sur les organisations à but non lucratif et de corriger certaines incohérences. Des modifications ont été apportées aux articles 2.01, 4.07, 5.02 et 5.03.
Motion d'approuver les modifications aux règlements administratifs. Proposée par Tim Ennis, Commox Valley. Appuyée par Smera Sukumar, Ontario nature. Tous en faveur. Approuvé.
5. Nominations et élection de nouveaux administrateurs
Le conseil d'administration a remercié Bianca pour ses contributions, son soutien et sa représentation de la communauté des fiducies foncières des Maritimes. Le conseil d'administration a choisi Bonnie Sutherland pour représenter les Maritimes au sein du conseil d'administration de l'ACOC.
Motion d'approuver la nomination de Bonnie Sutherland au conseil d'administration de l’ACOC. Proposée par Melissa Cameron, Island Nature Trust. Appuyée par Bill Lougheed, Georgian Bay. Tous en faveur. Approuvé.
6. Rapport du directeur général (DG)
L'ACOC a eu de multiples réalisations en 2023, notamment en devenant un organisme de bienfaisance, en s'engageant avec les fiducies foncières à travers le Canada et en représentant la communauté dans les coalitions nationales.
Une assemblée générale extraordinaire a eu lieu en août, au cours de laquelle les membres votants ont accepté de renommer l'ACOC avec un nom bilingue et de mettre à jour les objectifs de l'organisation.
Les projets en cours ont été soulignés, tels que le développement d'un outil en ligne pour le suivi des normes et pratiques, le Programme des aires protégées municipales, le Guide de démarrage des fiducies foncières et une enquête nationale sur les fiducies foncières.
La priorité actuelle est de développer des propositions de financement et de plaider pour un soutien accru du gouvernement envers les fiducies foncières.
· Activités importantes : Les réunions avec les partenaires ont inclus NCC, DUC, CLC, WHC, Nature Canada et la Coalition du budget vert.
· Groupe de travail sur les relations avec les Autochtones (GTRA) :
· Le GTRA a été créé en janvier 2023 pour élaborer des recommandations sur l'engagement des Autochtones, appliquer une perspective autochtone aux programmes et au leadership, et fournir un soutien à la communauté des fiducies foncières dans le processus de réconciliation.
· Les projets comprennent la déclaration de l'ACOC sur la conservation et l'engagement autochtones, l'établissement de relations avec les communautés autochtones et les fiducies foncières dirigées par les Autochtones.
· Les projets comprennent également le développement de ressources, de guides et de formations pour soutenir les initiatives de conservation dirigées par les Autochtones et les fiducies foncières établies dans l'établissement de relations significatives.
· Fonds pour les organismes de conservation (FPOC) : L'ACOC travaille avec WHC, fournissant des recommandations sur l'administration du FPOC et offrant des présentations au personnel de WHC afin qu'il puisse mieux comprendre le travail des fiducies foncières. L'ACOC a également plaidé pour l'avenir du FPOC au-delà de 2026.
· Outil en ligne des normes et pratiques des fiducies foncières canadiennes : Développé en collaboration avec LTABC, OLTA et RMN, cet outil permettra de suivre les progrès conformément aux Normes et pratiques des fiducies foncières canadiennes de 2019.
· Programme des aires protégées municipales : L'ACOC, en collaboration avec ses partenaires (Nature Canada, LTABC et RMN, Wildlands League, NatureBC et Nature Ontario), a mené une enquête auprès des fiducies foncières et a publié un guide décrivant les options de conservation pour les municipalités. Des recherches sont en cours sur les incitations fiscales et les relations avec les Autochtones dans les municipalités.
· Enquête nationale de l'ACOC sur les fiducies foncières : Une enquête nationale a été menée à l'automne 2023 pour recueillir des données de base sur les propriétés, les activités d'intendance, les adhésions, les bénévoles, les structures de gouvernance, les ressources humaines, le financement et les préférences en matière de programmes et d'outils des organismes de conservation.
7. Nouvelles affaires 
· Programme des dons écologiques : Une discussion a été lancée sur le Programme des dons écologiques, certains membres exprimant leur intérêt à explorer son potentiel d'amélioration. Stephen Woodley a suggéré de contacter Renata pour en discuter davantage. Guy Greenaway, Nerys Poole, Melissa Cameron, Tim Ennis et Colette Labrecque-Riel ont également manifesté leur intérêt. Cette question sera explorée plus en détail vers le mois d'août.
Motion de ratifier les actions du conseil d'administration de l'ACOC au cours de l'année écoulée. Proposée par Courtney Baker, Couchiching. Appuyée par Melissa Cameron, Island Nature Trust. Tous en faveur. Approuvé.
8. Levée de la séance - La réunion a été levée à 16h13 HNE.
Veuillez noter qu'il s'agit d'un résumé de la réunion basé sur l'ordre du jour, les notes d'allocution et le procès-verbal fournis. Certains détails peuvent être omis ou paraphrasés.
Rédigé par : Joaquin Riesgo;  Approuvé pour diffusion par : Renata Woodward
Appendices
APPENDIX A – Attendance 
Total members = 118 (including the alliances)
Quorum 29% = 34 voters (including proxies)
	ACLT/ACOC Board Members (8 voting)

	Name 
	Organization
	Province

	Max Fritz
	Western Sky Land Trust
	AB

	Paul McNair
	LTABC
	BC

	Alison Howson
	Ontario Land Trust Alliance
	ON

	Greg Wickware
	Non-voting
	ON

	Bill Lougheed
	Georgian Bay Land Trust
	ON

	Bonnie Sutherland
	NSNT
	PE

	Tim Ennis
	Comox Valley Land Trust
	BC

	Brice Caillié
	RMN but voting for Regroupement pour la protection de l'île du marais katevale
	QC

	Joaquin Riesgo
	Fondation SÉTHY
	QC

	Voting Members (17 voting)

	Name 
	Organization
	Province

	Stephen Woodley
	ACRE
	QC

	Diana Stenberg
	The Land Conservancy of BC
	BC

	Nerys Poole
	Bowen Island Conservancy
	BC

	Dave Hillary
	American Friends of Canada Conservation
	USA

	Courtney Baker
	Couchiching Conservancy
	ON

	Stéphane Tanguay
	RMN
	QC

	Colette Labrecque-Riel
	Conservation Perkins-sur-le-Lac
	QC

	Rachel Hopf
	OFLT
	ON

	Darby Alderson
	Thames Talbot LT
	ON

	Stephanie Merrill 
	NTNB
	NB

	Melissa Cameron
	Island Nature Trust
	PE

	Mikki Shatosky
	Alberta Farmland trust
	AB

	Sheila Campbell
	Edmonton and Area Land Trust
	AB

	Dianna Stenberg
	TLC
	BC

	Werner Wintels 
	Mount Pinnacle Land Trust
	QC

	Ralph Beahre
	Haliburton LT
	ON

	Smera Sukumar 
	Ontario Nature
	ON

	Proxy - 8

	Name 
	Organization
	Province

	Johann (Yohan) Girault
	Société Provencher
	QC

	Paul Chapman
	Nanaimo and Area Land Trust
	BC

	Dan Shire
	Thickson’s Woods Heritage Foundation
	ON

	Jasper lament
	Nature Trust of BC
	BC

	Justin Thompson
	SALTS
	AB

	
	Eco Corridor laurentiens
	QC

	
	Horizon-Nature Bas-Saint-Laurent 
	QC

	Susan Walmer
	ORMLT
	ON

	Non-voting 
	
	

	Joshua Solti
	Ontario Matis Nation – OLTA associate member
	ON

	Guy Greenaway
	Corvus
	AB



	Non-Voting Staff

	Name 
	Organization
	Province

	Renata Woodward
	ACLT 
	N/A

	Denise Nicholls
	LTABC
	N/A








APPENDIX B – Acronyms List
	Acronym 
	Definition

	ACLT/ACOC 
	Alliance of Canadian Land Trusts

	CA 
	Contribution Agreement

	CLC 
	Centre for Land Conservation

	CLTWG 
	Canadian Land Trust Working Group

	DUC 
	Ducks Unlimited Canada

	ECCC 
	Environment and Climate Change Canada

	ED 
	Executive Director

	LTCF 
	Land Trust Conservation Fund

	NCC 
	Nature Conservancy of Canada

	NHCP 
	Natural Heritage Conservation Program

	WHC 
	Wildlife Habitat Canada
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